
 

Pöytäkirja 2/2024  1 

 

 

Sivistyslautakunta  
 
Aika 15.02.2024 klo 17:30 - 19:30 
 
Paikka Sivistyskanslian kokoushuone, Halmstadinkatu 7B 10900 Hanko 
 
Käsitellyt asiat 
 
§ Otsikko Sivu 
§ 16 Ylimääräisten asioiden käsittelemisestä päättäminen 3 

§ 17 Viranhaltijapäätösten seuraaminen 4 

§ 18 Sisäisen palvelun rakennusohjelma vuodelle 2024 - Sivistystoimen 
rakennukset 

5 

§ 19 Esiopetuksen toimintapaikat lukuvuonna 2024 - 2025 6 

§ 20 Hangon vuoden 2023 urheilusaavutusten palkitseminen 7 

§ 21 Vuoden 2023 tulojen siirtäminen vuodelle 2024 8 

§ 22 Sivistystoimen tilinpäätös 2023 9 

§ 23 Vastaus valtuutettu Jari Karvisen ym. aloitteeseen ennaltaehkäisevän 
päihdekasvatuksen suunnittelemisesta koululaisille ja nuorille 

13 

§ 24 Selvityspyyntö Etelä-Suomen aluehallintovirastolle Länsi-Uudenmaan 
hyvinvointialueen psykologipalvelujen järjestämisestä 

16 

 
 
  



 

Pöytäkirja 2/2024  2 

 

 

Aika 15.02.2024 klo 17:30 - 19:30 
 
Paikka Sivistyskanslian kokoushuone, Halmstadinkatu 7B 10900 Hanko 
 
Osallistujat 
 
    
Läsnä Reitamaa Marko varapuheenjohtaja  
 Finnberg Dennis jäsen  
 Heina Janina jäsen  
 Liettyä Katja jäsen  
 Lindfors Edvard jäsen  
 Varpalahti Hanna jäsen  

 
Poissa Bilenberg Mathias 
 Kollin Susanne 
 Särs Tony 
 Hietaharju Neela 

 
Muu Salo Eira kh:n edustaja  
 Gustafsson Karl-Erik esittelijä  
 Mannström Birgitta valmistelija  
 Taru Alho  valmistelija  
 Mielonen Sari sihteeri  

 
Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus 
 
Päätös  Puheenjohtaja totesi kokouksen laillisesti koollekutsuksi ja päätösvaltaiseksi.  
 
Pöytäkirjan tarkastajien valinta  
 
Päätös  Pöytäkirjan tarkastajiksi valittiin Dennis Finnberg ja Edvard Lindfors. 
 
Allekirjoitukset 
 
 Marko Reitamaa Sari Mielonen 
 puheenjohtaja sihteeri 
 
Käsitellyt asiat  16 - 24 
 
Pöytäkirjan tarkastus 
 
 Dennis Finnberg Edvard Lindfors 
  pöytäkirjantarkastaja  pöytäkirjantarkastaja 
 
Pöytäkirjan nähtävilläpito 

Kaupungin www-sivut 23.02.2024  
 
Todistaa  Sihteeri



 

 

Pöytäkirja 2/2024  3 

 
Sivistyslautakunta § 16 15.02.2024 
 

 

 
Ylimääräisten asioiden käsittelemisestä päättäminen 
 
SIV 15.02.2024 § 16    
      
 
 
Päätös Ei ylimääräisiä asioita.
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Sivistyslautakunta § 17 15.02.2024 
 

 

 
Viranhaltijapäätösten seuraaminen 
 
SIV 15.02.2024 § 17    
      
 

 
Kuntalain 92 § mukaan sivistyslautakunta voi ottaa alaisensa viranomaisen tai 
jaoston toimivaltaan siirretyn asian käsiteltäväkseen. 
 
Ylemmän toimielimen käsiteltäväksi ei kuitenkaan saa ottaa: 
1. lain tai asetuksen mukaisia lupa-, ilmoitus-, valvonta-, tai toimitusmenettelyä 
koskevia asioita; eikä 
2. yksilöön kohdistuvia opetustoimen, terveydenhuollon tai sosiaalitoimen 
asioita. 
 

*/*  Seuraavat päätökset on tehty 16.1. – 7.2.2024 aikana (oheisaineisto): 
 
Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson 
Henkilöstöpäätökset § 1 - 2 
Oppilashuoltopäätökset § 3 

 Nuoriso- ja liikuntajohtaja Taru Alho 
Henkilöstöpäätöks § 1 (salainen) 

 
Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta päättää merkitä päätökset tiedoksi ja päättää, ettei käytä 

niiden osalta otto-oikeutta. 
 
Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
 Nuoriso- ja liikuntajohtaja Taru Alho, 040 518 9564 
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Sivistyslautakunta § 18 15.02.2024 
 

 

 
Sisäisen palvelun rakennusohjelma vuodelle 2024 - Sivistystoimen rakennukset 
 
SIV 15.02.2024 § 18    
16/02.02.02/2024    
 
 
 Rakennusohjelma koskien sivistystoimen rakennuksia vuodelle 2024 on laadittu 

hyväksytyn investointitalousarvion mukaisesti. 

*/* Alustava rakennusohjelma on liitteenä. 

 Ohjelmasta käy ilmi varatut määrärahat ja suunnitellut aikataulut toteutukselle. 
Ohjelmasta käy ilmi myös miten työt jaetaan tehtyjen sopimusten ja oman työn 
kesken. 

 Sivistystoimen johtaja kertoo lähemmin kokouksessa suunnitelluista 
investoinneista. 

 
 

Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta päättää merkitä tiedoksi sisäisen palvelun rakennusohjelman 
vuodelle 2024 koskien sivistystoimen käytössä olevia rakennuksia. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
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Sivistyslautakunta § 19 15.02.2024 
 

 

 
Esiopetuksen toimintapaikat lukuvuonna 2024 - 2025 
 
SIV 15.02.2024 § 19    
69/12.00.00/2024    
 
 

Varhaiskasvatusjohtaja ehdottaa, että esikoulutoimintaa järjestetään seuraavilla 
toimintapaikoilla lukuvuonna 2024 - 2025: 
 
Ruotsinkielinen esikoulu: 
- Hyllis daghem 
- Hangonkylän päiväkoti/Hangöby daghem 
- Lappvik daghem 
 
Suomenkielinen esikoulu: 
- Hangonkylän päiväkoti/Hangöby daghem  
- Lappohjan päiväkoti 
 
Asian valmistelussa on tehty lapsivaikutusten arviointi (LAVA). 
 

Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta päättää hyväksyä ylläolevat toimintapaikat esiopetuksen 
toteuttamiseksi Hangossa lukuvuonna 2024 - 2025. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Varhaiskasvatusjohtaja Birgitta Mannström, 040 159 5180
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Sivistyslautakunta § 20 15.02.2024 
 

 

 
Hangon vuoden 2023 urheilusaavutusten palkitseminen 
 
SIV 15.02.2024 § 20    
77/12.04.00/2024    
 
 

Hankolaiset saivat jättää kirjalliset ehdotuksensa liikuntatoimistoon kuudesta eri 
kategoriasta, jotka olivat vuoden urheilija, vuoden nuori urheilija, vuoden 
joukkue, vuoden valmentaja, vuoden teko sekä vuoden kunniamaininta. 
Ehdotuksia otettiin vastaan 15.12.2023 - 15.1.2024 välillä.  Luokkien kriteerit on 
vahvistettu viimeksi 19.11.2020. 
 
Määräaikaan mennessä jätettiin yksitoista (11) ehdotusta.  
 
Nuoriso- ja liikuntajohtaja esittää kokouksessa ehdotukset vuoden urheilijasta, 
vuoden nuoresta urheilijasta, vuoden joukkueesta, vuoden valmentajasta, 
vuoden teosta sekä vuoden kunniamaininnasta. 
 

Ehdotus (Gustafsson) Ehdotus vuoden 2023 urheilusaavutusten palkitsemisesta kaikissa kuudessa 
luokassa jaetaan kokouksessa. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Nuoriso- ja liikuntajohtaja Taru Alho, 040 518 9564 
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Sivistyslautakunta § 21 15.02.2024 
 

 

 
Vuoden 2023 tulojen siirtäminen vuodelle 2024 
 
SIV 15.02.2024 § 21    
34/02.02.02/2023    
 
 

Sivistystoimen eri osastoille on myönnetty ulkopuolista rahoitusta eri 
toimintoihin ja hankkeisiin. Kohdeavustuksen käyttöaika on yleensä kuitenkin 
pidempi kuin kalenterivuosi. Täten osa tuloista tulisi siirtää vuoden 2024 tuloihin. 
 
Sivistystoimen tulojen siirto suoritetaan osastoittain seuraavasti: 
 
hallinto 610,88 € 
perusopetus 180 526,52 € 
lukiot 23 329,05 € 
varhaiskasvatus 101 971,70 € 
liikuntatoimi 4 218,79 € 
nuorisotoimi 62 018,06 € 
yhteensä 372 675 € 
 

Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta päättää, että edellä mainitut tulot, 372 675 €, siirretään 
vuoden 2024 talousarvioon osastojen eri tulokohdille. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249



 

 

Pöytäkirja 2/2024  9 

 
Sivistyslautakunta § 22 15.02.2024 
 

 

 
Sivistystoimen tilinpäätös 2023 
 
SIV 15.02.2024 § 22    
34/02.02.02/2023    
 
 

Sivistyslautakunta on laatinut tavoitesuunnitelman vuodelle 2023 ja tavoitteiden 
toteutuminen on merkitty tiedoksi (SIV § 92, 16.11.2023). Sivistystoimi on myös 
vuoden aikana seurannut talousarviota säännöllisesti viemällä talousarvion 
toteutumavertailun tiedoksi lautakunnalle kahdeksan kertaa. Henkilötyövuosien 
määrä väheni vuoden 2023 aikana 1,9 henkilöllä. 
 
Vuoden 2023 aikana sivistystoimi on saanut arvioitua vähemmän tuloja 
verrattuna siihen, mitä talousarvion laadintavaiheessa ajateltiin. Näistä voidaan 
mainita erilaiset hankkeet sekä perusopetuksessa että varhaiskasvatuksessa.  
 
Ukrainalaisille oppilaille on tarjottu valmistavaa opetusta toista vuotta peräkkäin. 
Oppilaat ovat melko hyvin integroituneet suomalaiseen koulumaailmaan ja 
yhteiskuntaan. Osa näistä perheistä on myös hakenut kotikuntaoikeutta, mikä 
tekee suomalaisen opetussuunnitelman mukaisen opetuksen oppilaille 
pakolliseksi. Kielellinen yhteistyö sekä varhaiskasvatuksessa että kouluissa on 
jatkunut. Alueellinen hanke koulupoissaolojen vähentämiseksi on jatkunut ja 
yhteisiä poissaolomatriiseja on työstetty. 
 
Hankolaisia toisen asteen opiskelijoita Luksiassa ja Axxellissa on tuettu 
matkakorvauksella, mutta tämä poistui elokuussa 2023, sillä kaikki oppilaat 
kuuluvat nyt laajennetun oppivelvollisuuden piiriin. Jatkossa KELA korvaa 
opiskelijoiden matkakulut. Raaseporin kulttuuriopisto (musiikkikoulu- ja 
musiikkiopistotoiminta) on entiseen tapaan pysynyt annetuissa raameissa. 
Hallinto on pysynyt selvästi annetuissa talousarvioraameissa. 
 
Vuoden aikana suurimmat korjaustyöt on tehty Haagapuiston koulussa sekä 
Keskuskoulussa, missä sekä juhla- että liikuntasalin lattiat uusittiin. 
 
Elokuusta 2023 Hangö högstadium ja Hankoniemen yläaste on osallistunut 
Lohjalla sijaitsevan Kisakallion urheiluopiston järjestämään pilottiprojektiin 
”Kasva urheilijaksi”. Harrastuksen Suomenmalli -toiminta on jatkunut, mutta tänä 
lukuvuonna ostopalveluna Raaseporin kaupungilta. Vuosiluokkien 3 – 9 oppilaille 
tarkoitettua uimaopetusta on jatkettu Regatta Spa:ssa, kuten uimaopetuksen 
opetussuunnitelma edellyttää. Hangon peruskouluihin palkattiin ulkopuolisella 
rahoituksella, maaliskuussa 2023, koulukoutsi.  
 
Perusopetuksen tuntikehys on suhteutettu oppilasmäärään. Kun uusi lukuvuosi 
alkoi elokuussa 2023, oli oppilasmäärä noin 20 oppilasta pienempi verrattuna 
kevääseen. Perusopetus ei ole pysynyt annetuissa talousarvioraameissa mm. 
henkilöstömenojen, kuljetuskustannusten sekä muille paikkakunnille sijoitettujen 
oppilaiden opetuksen järjestämisestä aiheutuneiden kustannusten vuoksi. 
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Sivistyslautakunta § 22 15.02.2024 
 

 

 
Lukioiden tuntikehys on pidetty sillä tasolla, että lukio-opiskelijoille taataan 
tarvittava kurssitarjonta. Laajennettu oppivelvollisuus kattaa elokuusta 2023 
alkaen kaikki lukioiden opiskelijat. Yhteistyö Hangon kahden lukion välillä on 
tehostunut, mm. toimintamallien ja opettajayhteistyön suunnittelulla. Hangon 
lukioiden niin kutsuttu tennislinja jatkui myös tänä lukuvuonna, mutta 
valitettavasti opiskelijamäärä on erittäin pieni, vaikka toimintaa on markkinoitu 
tiiviissä yhteistyössä paikallisen tenniskerho HTK:n kanssa.  
 
Elokuussa lukioiden opiskelijamäärä kaupungin lukioissa on noussut (noin 10 
opiskelijalla) verrattuna kevään opiskelijamäärään. Lukiokoulutus on ylittänyt 
hieman talousarvioraamit, valtakunnallisen palkkakehityksen seurauksena. 
 
Hangon kaupunki osallistuu kaksivuotisen esiopetuksen kokeiluun. Kokeilu alkoi 
elokuussa 2021 ja päättyy keväällä 2024. Henkilökunta, lapset ja huoltajat ovat 
olleet erittäin tyytyväisiä kokeiluun ja heille annettuihin mahdollisuuksiin. 
 
Varhaiskasvatukseen osallistuvalla lapsella, on oikeus saada yleistä, tehostettua ja 
erityistä tukea, jota hänen yksilöllinen kehityksensä, oppimisensa ja 
hyvinvointinsa edellyttää. Uudistuksen läpiviemistä kunnissa tuettiin Opetus- ja 
kulttuuriministeriön (OKM) myöntämällä tuella. Avustuksella palkattiin 
varhaiskasvatuksen asiantuntija ohjaamaan henkilökuntaa näissä kysymyksissä 
sekä jalkauttamaan lakimuutosta toimintaan. 
 
Niin kutsuttuun Uudet lukutaidot -kehittämisohjelmaan, palkattiin OKM:n 
avustuksella, ohjaaja kehittämään tieto- ja viestintäteknologisia ja digitaalisia 
taitoja Hangon kaupungin varhaiskasvatuksen ja esikoulun henkilökunnalle ja 
lapsille.  
 
Varhaiskasvatus on ylittänyt hieman talousarvioraamit, joka johtuu muun muassa 
valtakunnallisesta palkkakehityksestä. 
 
Liikuntapalvelut ovat tukeneet kuntalaisten terveyttä ja yleistä hyvinvointia 
huomioiden eri kohderyhmien (lapset, nuoret, työikäiset, seniorit ja henkilöt, 
joilla on erityistarpeita) kehitystehtävät ja tarpeet. Liikuntaneuvonnan seurantaa 
ja arviointia tullaan vielä jatkossakin kehittämään.  
 
Liikuntapalvelut ovat tarjonneet liikuntamahdollisuuksia eri puolilla Hankoa 
kannustaen ihmisiä liikkumaan myös omatoimisesti vapaa-ajallaan. Uusia 
välinehankintoja on tehty vuoden aikana tarpeiden mukaisesti.  
 
Hangon kaupunki on saanut vuonna 2023 AVI:lta avustuksen Puuha/Skoj 
perheliikuntaneuvonta projektiin. Tähän hankkeeseen on palkattu kokoaikainen 
projektityöntekijä. Osana yhteistyötä koulujen kanssa on toteutettu kolmansien 
ja neljänsien luokkien koululaisuinteja. Lisäksi on myös toteutettu lasten ja 
aikuisten uimakouluja.  
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Sivistyslautakunta § 22 15.02.2024 
 

 

Suurin yksittäinen muutos Hangon liikuntapaikkatarjontaan oli Hangethe 
Sporcenterin alueelle valmistunut täysimittainen tekonurmikenttä, joka otettiin 
käyttöön loppuvuodesta 2023. Tämän lisäksi Lappohjan kuntoportaat 
valmistuivat keväällä 2023. Cuplis-hallin tilojen varausjärjestelmä on saatu 
vuoden 2023 aikana julkaisuvalmiiksi ja se otetaan käyttöön vuoden 2024 alussa.  
 
Lillmärsanin kuntoportaiden ympäristön kehittämistä on jatkettu ja 
ulkoliikuntapaikkaan tehtiin valutöitä uusia kuntoilulaitteita varten syksyllä 2023. 
Laitteet asennetaan paikalleen 2024 vuoden keväällä. 
 
Liikuntatoimi ei ole pysynyt annetuissa talousarvioraameissa muun muassa 
henkilöstökulujen kustannuksista johtuen. 
 
Nuorisopalvelut ovat tarjonneet hankolaisnuorille monipuolisia aktiviteetteja 
vapaa-ajan toimintaan. Poikkihallinnollinen yhteistyö on edelleen perusedellytys 
nuorisotyöpajan toiminnassa. Vuoden 2023 toiminnan sisältöä, tehtäviä ja 
työnkuvia on selvennetty.  
 
Etsivä nuorisotyö on osa alle 29-vuotiaille järjestettyä palvelukokonaisuutta. 
Keskeiset työtehtävät ovat koostuneet yhteydenotoista, yhteistyöstä, nuoren 
omaa elämäntilannetta vastaavan tuen ja palveluiden etsimisestä, niihin 
ohjaamisesta ja tarvittaessa rinnalla kulkemisesta.  
 
Kerhotoiminta, johon nuorisotoimi saa AVI:lta avustusta, on jatkunut. Toimintaa 
on tehty ja kehitetty nuorten tarpeiden ja toiveiden mukaisesti.  
 
Nuorisotalo Hyllis on ollut auki viitenä päivänä viikossa, ja Hylliksellä on ollut 
teemailtoja koko vuoden ajan. Kesällä 2023 oli kesätyöleiri, joka oli tarkoitettu 
niille nuorille, joiden oli vaikea ikänsä puolesta saada kesätöitä muualta. 
Lappohjan nuorisotalo oli auki sekä kevät- että syyskaudella.  
 
Nuorisoraati on osallistunut edelleen aktiivisesti paikalliseen nuorisotyöhön sekä 
ajankohtaisten yhteiskunnallisten asioiden käsittelyyn kunnallishallinnossa. 
Raadin tavoitteena on yhä suuremmassa määrin tuoda esille hankolaisnuorten 
mielipiteitä eri asioissa.   
 
Nuorisotoimi ylitti hieman talousarvionsa. 
 
Sivistystoimi ei ole pysynyt annetuissa talousarvioraameissa vuonna 2023. 
Toimintakate ylitettiin 388.908 eurolla. 
 

Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta päättää hyväksyä vuoden 2023 tilinpäätöksen (liite). 
 

Muutettu ehdotus Vuoden 2023 tilinpäätösluvut ovat muuttuneet. Sivistystoimen toimintakate 
ylitettiin 361.476,36 eurolla (liite). 

 
Päätös Ehdotus hyväksyttiin muutetun ehdotuksen mukaisesti. 
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Sivistyslautakunta § 22 15.02.2024 
 

 

Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
 Varhaiskasvatusjohtaja Birgitta Mannström, 040 159 5180 
 Nuoriso- ja liikuntajohtaja Taru Alho, 040 518 9564 
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Sivistyslautakunta § 23 15.02.2024 
 

 

 
Vastaus valtuutettu Jari Karvisen ym. aloitteeseen ennaltaehkäisevän päihdekasvatuksen 
suunnittelemisesta koululaisille ja nuorille 
 
SIV 15.02.2024 § 23    
73/12.05.01/2024    
 
 
*/* Valtuutettu Jari Karvinen on valtuustokokouksessa, 21.11.2023 §65, tehnyt 

aloitteen (liite 1), ja pyytänyt sivistystoimen johtajaa ja nuoriso- ja 
liikuntajohtajaa suunnittelemaan ja tilaamaan päihdekasvatusta kaupungin 
koululaisille ja nuorille. Aloitteessa todetaan, että päihdekasvatustyön 
kustannukset eivät saisi rasittaa koulujen tai nuorisotoimen talousarvioita. 
 
Kuntien vastuulla on edistää ehkäisevää päihdetyötä eri hallinnonaloilla 
varhaiskasvatuksesta kouluihin ja oppilaitoksiin sekä nuorisotyöhön ja muihin 
vapaa-ajan ympäristöihin, työllisyys- ja kotouttamispalveluita tai 
yhdyskuntasuunnittelua unohtamatta.  
 
Nuorten pahoinvointi on ollut paljon esillä viime aikoina ja olemme myös 
Hangossa saaneet todeta lisääntynyttä levottomuutta ja ahdistuneisuutta 
hankolaisissa lapsissa ja nuorissa. Tilastot näyttävät että kahdeksannen ja 
yhdeksännen luokan oppilaista 25% kokee kohtalaista tai vaikeaa 
ahdistuneisuutta ja 13,4% heistä on kokeillut laittomia huumeita ainakin kerran, 
mikä on korkeampi kuin Länsi-Uudenmaan hyvinvointialueella 
kokonaisuudessaan. Hangossa ehkäistään päihde- ja mielenterveyttä eri 
toimialoilla, koska ehkäisevä työ kuuluu kaikille. 
 
Hangossa toimii monialainen lasten ja nuorten hyvinvointityöryhmä (HyVä-
ryhmä), mikä kokoontuu säännöllisesti noin kuukauden välein. Ryhmässä 
käsitellään lasten ja nuorten asioita, kuten mielenterveystyötä, päihdevalistusta, 
viihtyvyyttä jne. Ryhmään kuulu kaupungin eri hallintoyksiköiden työntekijöitä 
sekä edustajia LU-hyvinvointialueelta. Hyvinvointialueen edustajien läsnäolo 
HyVä-ryhmän kokouksissa on kuitenkin viime vuonna vähentynyt. 
 

*/* Kaupungin nuorisopalvelut, yhdessä muiden toimijoiden kanssa, on vuonna 2023 
suunnitellut ja toteuttanut useita eri tilaisuuksia liittyen ennaltaehkäisevään 
päihde- ja mielenterveystyöhön (liite 2). Vastaavia toimenpiteitä suunnitellaan 
myös jatkossa toteutettavaksi. Kaupunginvaltuusto hyväksyi nuorisopalveluiden 
talousarvion vuodelle 2024, ja sen mukana yhden henkilötyövuoden 
lisäpalkkaamisen. Keväällä 2023 palkattiin ulkopuolisella rahoituksella 
ensimmäinen koulukoutsi, joka lukuvuoden alusta toimii yläkouluissa. 
Koulukoutsi on osoittautunut merkittäväksi resurssiksi nuorisopalveluiden ja 
koulujen välisessä yhteistyössä, ja toiminnan jatkuminen tämän lukuvuoden 
jälkeen olisi tarpeen. Yhteenveto koulukoutsin työtehtävistä, syksyllä 2023, sekä 
vuosikello liitteenä (liite 3). 
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Sivistyslautakunta § 23 15.02.2024 
 

 

*/* Myös koulujen opiskelijahuollon työryhmissä tehdään ennaltaehkäisevää 
päihdekasvatusta.  Länsi -Uudenmaan hyvinvointialueen opiskelijahuollon 
henkilökunta on tehnyt luettelon toteutuneista toimenpiteistä vuoden 2023 
aikana (liite 4). 
 

*/* Kunnan eri vuosiluokkien opetuksessa annetaan ennaltaehkäisevää 
päihdekasvatusta, ja rehtorit ovat luetelleet koulujen toiminnassa oleellisia 
toimenpiteitä (liite 5). 

*/* Ennaltaehkäisevä mielenterveys ja päihdetyöryhmä Hangossa (EMPT) on  
kaupunginhallituksen alla toimiva elin. Ryhmässä seurataan paikallista päihde – ja 
mielenterveys tillannetta sekä vuorovaikutusta eri toimijoiden kesken. Ryhmään 
kuuluu kaupungin eri hallintoyksiköiden työntekijöitä sekä edustajia LU-
hyvinvointialueelta. Hyvinvointialueen edustajien läsnäolo ryhmän kokouksissa 
on kuitenkin viime vuonna vähentynyt. Hyvinvointialueella on oma 
ennaltaehkäsevä päihde- ja mielenterveystyöryhmä, missä on edustus alueen 
kunnista sekä sosiaali- ja terveyspalvelujen keskeisistä ehkäisevistä palveluista. 
(liite 6). 
 

*/* Kaupunginvaltuusto päätti kokouksessaan 10.1.2024 §2, perustaa 150-
juhlavuosirahaston, jonka tarkoituksena on hankolaisten lasten ja nuorten 
hyvinvoinnin tukeminen. Lisäksi rahastosta voidaan palkita hankolaisten lasten ja 
nuorten tekemiä innovaatioita. Valtuusto päätti sijoittaa 15.000 euroa 
perustettavan rahaston alkupääomaan. Rahaston varoilla voitaisiin kustantaa 
esimerkiksi ulkopuolisilta tahoilta hankittua ennaltaehkäisevää päihdevalistusta 
lapsille ja nuorille. Kaupungin HyVä-työryhmä voisi toimia elimenä, joka käy läpi 
eri tahojen hakemuksia, ja lähettää näitä eteenpäin kaupunginhallitukselle 
hyväksyttäväksi (liite 7). 
 
Vastauksen tähän aloitteeseen on valmistellut työryhmä, mihin on kuulunut 
sivistystoimen johtaja, nuoriso- ja liikuntajohtaja, kaupungin 
hyvinvointikoordinaattori sekä nuorisopalveluiden esimies. 
 
Asian valmistelussa on tehty lapsivaikutusten arviointi (LAVA). 
 

Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta antaa kaupunginhallitukselle edellä mainitun tekstin, sekä 
liitteessä olevat tiedot lausuntonaan valtuutettu Jari Karvisen aloitteeseen 
ennaltaehkäisevän päihdekasvatuksen suunnittelemisesta koululaisille ja nuorille. 
 

Asian käsittely Jäsen Varpalahti ehdotti lausuntotekstiin lisättäväksi, että kaupunginhallitus, 
ehkäisevästä päihdetyöstä vastaavana toimielimenä ja kaupunginhallituksen 
alaisena toimiva ennaltaehkäisevä mielenterveys- ja päihdetyöryhmä (EMPT), 
arvioi ehkäisevän päihdetyön toimintasuunnitelman toteutumista ja riittävyttä 
kaupungissa, huomioiden kunnan päihdetilanteen eri ikäryhmissä. Ehkäisevää 
päihdetyötä tulisi kohdentaa lasten lisäksi koko perheeseen, esimerkiksi 
harrastusten ja työpaikkojen kautta, ja koko yhteisön toiminnalla. 
Jäsen Varpalahti ehdotti lisäksi, että rahastoa koskeva kappale poistetaan 
tekstistä kokonaan. 

 



 

 

Pöytäkirja 2/2024  15 

 
Sivistyslautakunta § 23 15.02.2024 
 

 

Päätös Sivistyslautakunta päätti yksimielisesti, että jäsen Varpalahden ehdottamat 
tekstimuutokset sisällytetään lausuntoon. Muutettu teksti ja liitteet annetaan 
lausuntona valtuutettu Jari Karvisen aloitteeseen. 

 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
 Nuoriso- ja liikuntajohtaja Taru Alho, 040 518 9564 
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Selvityspyyntö Etelä-Suomen aluehallintovirastolle Länsi-Uudenmaan hyvinvointialueen psykologipalvelujen 
järjestämisestä 
 
SIV 15.02.2024 § 24    
78/00.04.01/2024    
 
 
 Hangon, Karkkilan, Kauniaisten, ja Raaseporin kaupungit sekä Inkoon kunta 

toivovat Etelä-Suomen aluehallintoviraston selvittävän Länsi-Uudenmaan 
hyvinvointialueen psykologipalveluiden järjestämistavan lainmukaisuutta. 

 1.1.2024 alkaen Länsi-Uudenmaan hyvinvointialue on tarjonnut osalle alueen 
oppilaitoksista psykologipalveluita vain keskitettyinä etäpalveluina. Liitteenä 
osalle alueen kunnista lähetetty viesti asiasta. Selvitystä pyytävät koulutuksen 
järjestäjät toivovat tarkasteltavan, onko toimintamalli oppilas- ja 
opiskeluhuoltolain (30.12.2013/1287) mukainen toimintamalli: 

  1. Oppilas- ja opiskelijahuoltolain 3 § 2 mom. mukaan ”Opiskeluhuoltoa 
  toteutetaan ensisijaisesti ennaltaehkäisevänä koko oppilaitosyhteisöä 
  tukevana yhteisöllisenä opiskeluhuoltona.” Palveluiden tarjoaminen 
  Espoon keskuksessa estää käytännössä yhteisöllisen opiskeluhuollon 
  toteuttamisen, sillä psykologit eivät tunne opiskelijoiden yhteisöjä 
  eivätkä voi osallistua oppilaitosten päivittäiseen toimintaan. Laissa 
  mainittu toiminta oppilaitosyhteisön hyvinvoinnin edistämiseksi ei siis 
  toteudu. 

  2. Lisäksi lain 9 § 3 mom. todetaan, että ”opiskeluhuollon psykologi- ja 
  kuraattoripalvelujen on oltava opiskelijoiden helposti saavutettavissa.” 
  Monilla Länsi-Uudenmaan alueen opiskelijoilla ei ole tosiallista  
  mahdollisuutta siirtyä tapaamisiin Espoon keskukseen ilman  
  vanhemman tukea ja palvelujen ei näin voida katsoa olevan helposti 
  saavutettavissa. 

 Selvitystä pyytävät koulutuksen järjestäjät ymmärtävät, että Länsi-Uudenmaan 
hyvinvointialue on päätynyt mainittuun keskitettyyn ratkaisuun, koska avoimiin 
tehtäviin ei ole ollut riittävästi hakijoita. Koulutuksen järjestäjät toteava 
kuitenkin, että laissa hyvinvointialueesta (29.6.2021/611) 9 § 1 mom. todetaan, 
että ”jollei lailla toisin säädetä, hyvinvointialue voi tuottaa järjestämisvastuulleen 
kuuluvat palvelut itse, yhteistoiminnassa muiden hyvinvointialueiden kanssa tai 
hankkia ne sopimukseen perustuen muilta palvelujen tuottajilta.” Koulutuksen 
järjestäjät katsovat, että Länsi-Uudenmaan hyvinvointialue ei ole käyttänyt 
kaikkia lain sallimia keinoja opiskeluhuollon järjestämiseksi oppilas- ja 
opiskelijahuoltolain vaatimalla tavalla.  
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Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta päättää liittyä yhteiseen selvityspyyntöön, Etelä-Suomen 
aluehallintovirastolle, Länsi-Uudenmaan hyvinvointialueen psykologipalvelujen 
järjestämisestä. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
 


